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La Cambra convoca a Manresa la
49a edició del Concurs d'Aparadors
de Nadal

La Poma d'Eva va ser un dels establiments guanyadors del Concurs d'Aparadors de fa dos anys | Poma
d'Eva

La Cambra de Comerç de Manresa ja té a punt la convocatòria del 49è Concurs d'Aparadors de
Nadal de Manresa, que buscarà el millor aparador nadalenc de la ciutat. Aquest dijous dia 1 de
desembre s'obre el termini d'inscripcions per als comerços que vulguin participar-hi. La inscripció
és gratuïta i per fer-la cal dirigir-se personalment a les oficines de la Cambra a l'edifici de Can
Jorba o bé demanar-la per telèfon al 93 872 42 22 o per correu electrònic a
jmonge@cambramanresa.org.

Com ja s'ha fet en les darreres edicions del Concurs d'Aparadors, enguany es concediran dues
categories de premis. D'una banda el premi del jurat, que estarà integrat per professionals d'àmbits
diversos relacionats amb el comerç, el màrqueting o el disseny. En aquesta categoria hi haurà tres
premis de 250, 50 i 50 euros. D'altra banda, es repeteix l'experiència del premi del públic, que
serà escollit mitjançant votacions electròniques de tothom qui ho vulgui. En aquesta categoria els
premis seran de 150, 50 i 50 euros.

Les votacions populars s'obriran el dia 12 de desembre. Les persones que vulguin votar podran
fer-ho accedint a un enllaç que hi haurà al web de la Cambra o bé llegint amb el mòbil el codi QR
que mostraran els aparadors participants. Només es podrà emetre un vot per dispositiu, mòbil o fix.
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El Concurs d'Aparadors de Nadal és un esdeveniment plenament consolidat entre el comerç
manresà per aquestes dates i en els darrers anys ha gaudit d'un gran èxit de participació. L'objectiu
de la proposta és dinamitzar el sector i apropar-lo al públic. Tant en les votacions del jurat com
en el vot popular, es demana que, a l'hora de valorar els aparadors, es tinguin en compte
aspectes com l'impacte comercial, l'originalitat, la qualitat artística, el missatge, la qualitat
artesanal i l'adequació a l'entorn.

L'acte de lliurament de premis es farà el dijous 22 de desembre i els comerços participants hauran
de mantenir l'aparador exposat almenys fins el dia 26 de desembre. El concurs compta amb el
suport de l'Ajuntament de Manresa i la UBIC.
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L’Associació d’Empresaris de
Bufalvent va demanar ahir a la
Generalitat i a l’Ajuntament de
Manresa que s’abordi «a curt ter-
mini» una millora de l'accés a la
carretera C-55 des del polígon en
sentit nord (direcció Berga). Els
empresaris critiquen que es tracta
d'un accés a una via ràpida «sense
visibilitat» per als conductors i
que, a més, «registra accidents
diàriament». Els empresaris tam-
bé asseguren que en aquest accés
hi ha «retencions espectaculars»,
sobretot en hores punta i els caps
de setmana, i lamenten que «els
serveis d'emergència hi queden
atrapats». L’associació del polígon
també considera que «hi ha una
percepció d'inseguretat dels con-
ductors per accedir a la C-55».

Els empresaris van traslladar a
la delegada del Govern a la Cata-
lunya Central, Laura Vilagrà, i a re-
presentants del consistori manre-
sà la necessitat de millorar l'accés
«a curt termini» i consideren que
«no pot esperar que es prenguin
altres decisions per fer més efec-
tiva la reducció de trànsit a la
C-55».

A la reunió celebrada ahir, l’as-
sociació  va convidar tots els
agents implicats com a usuaris
habituals de la  zona sud-oest de
Manresa, entre els quals repre-
sentants de les associacions de
Cal Gravat i els Tullols i també
d’Althaia. 

L’associació recorda que l’accés
a la via ràpida es fa des d’un stop,
encara que la senyalització verti-
cal ho indiqui com a cediu el pas;

que els conductors per visualitzar
els vehicles que circulen per la via
han de girar el cap 100 graus; i el
fet que les obres de millora a la
C-55, que han convertit la via en
dos carrils en tot el tram, encara
han complicat més l’accés, atès
que abans el carril pel qual s’ac-
cedia a la carretaera s'acabava al
cap de pocs metres i per tant els
vehicles circulaven sempre pel de
l’esquerra. Ara, assenyala l’asso-
ciació, s’utilitzen tots dos i a molta
més velocitat. 

Laura Vilagrà va assegurar que
traslladaria als responsables tota
la informació i la necessitat de
buscar una solució per a aquest
accés. Per la seva banda, els regi-

dors de l’Ajuntament de Manresa
Marc Aloy (Planejament i Projec-
tes Urbans) i Olga Sánchez (Segu-
retat Ciutadana i Mobilitat) van
assegurar ser conscients de la si-
tuació de col·lapse, que els acces-
sos al polígon són inadequats i
que assumeixen un gran volum
de trànsit per totes les activitats
que hi ha en aquest sector: el po-
lígon de Bufalvent, la zona comer-
cial dels Trullols, l’hospital de

Sant Joan de Déu, la comissaria
dels Mossos, i els barris de Cal
Gravat i la Balconada.

Segons una nota emesa per
l’Ajuntament, els dos regidors van
explicar que «el POUM que és
previst que s’aprovi properament
ja preveu millores en els dos punts
d’accés al polígon, que tenen un
cost elevat i que, per tant, caldria
trobar alguna solució que resol-
gués la problemàtica a curt termi-
ni». Així, l’Ajuntament es va com-
prometre ahir a traslladar a la di-
recció general de Carreteres de la
Generalitat la petició per millorar
el punt d’accés des del polígon a
la C-55 en un punt on ara no hi ha
ni tan sols un carril d’acceleració.

Aloy va insisir que «en el mo-
ment en què es pugui dur a terme
la construcció del tram de l’avin-
guda dels Països Catalans que en-
llaça amb el carrer Viladordis, la
zona comercial tindrà un nou
punt d’accés i sortida i per tant es
descongestionarà el sector». La
construcció d’aquest tram, de 500
metres, forma part d’un pla par-
cial pendent de desenvolupar.
L’Ajuntament va instar els repre-
sentants del polígon de Bufalvent
i també els dels Trullols a parlar
de la mobilitat del sector en una
propera trobada.

L’Ajuntament va comunicar a la
reunió que s’ha traslladat al direc-
tor general d’Infraestructures de
Mobilitat Terrestres, Xavier Flo-
res, la moció per fer el recorregut
de vianants des del barri de Cal
Gravat fins al polígon, una reivin-
dicació històrica dels veïns del
sector. 

REDACCIÓ/ACNMANRESA

Els empresaris de Bufalvent reclamen
millorar «a curt termini» l’accés a la C-55
L’Ajuntament es compromet a demanar a la Generalitat el condicionament dels accessos del polígon
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 La incipient recuperació dels
intercanvis comercials als
països del G-20 que s'havia
constatat en el segon trimestre
de l'any va quedar gairebé
parada al tercer, segons va
avançar ahir l’OCDE

Comerç
LA RECUPERACIÓ AL

G-20 S’ATURA EL
TERCER TRIMESTRE

LA XIFRALA TENDÈNCIALA DADA 

Marcadors

 L'increment dels pagaments
fraccionats avançats per les
grans empreses a compte de
l'Impost de Societats ha
rebaixat a l’1,94% del PIB la
dada de dèficit de l'Estat
acumulat fins a l'octubre

1,94%
EL DÈFICIT DE
L’ESTAT EL MES

D’OCTUBRE

 L'PC ha registrat una pujada
interanual del 0,7% al
novembre, la mateixa que a
l'octubre, de manera que ja
suma tres mesos en positiu,
cosa que no passava des de
juny del 2014


L’IPC REGISTRA UNA
PUJA INTERANUAL

DEL 0,7%

UNA RECLAMACIÓ HISTÒRICA L’Associació d’Emprearis de Bufalvent de Manresa es va reunir ahir amb
representants de la Generalitat i de l’Ajuntament per insistir en la millora dels accessos al polígon 

El Banc d'Espanya va assenya-
lar ahir que l'economia espanyola
continua mostrant un «notable vi-
gor» en el quart trimestre, segons
suggereix la informació disponi-
ble fins ara, tot i que també es
mantenen algunes fonts d'incer-
tesa tant en l'àmbit intern com en
l'entorn exterior. En el seu últim
butlletí econòmic mensual, l'en-
titat diu que l'avanç del PIB se-
gueix recolzant-se en la fortalesa
del consum privat, que és un re-
flex de la prolongació de la creació
d'ocupació i d'unes condicions fi-
nanceres favorables. Tots els indi-
cadors qualitatius relatius a la
despesa de les llars (confiança de
consumidors i empreses) han
guanyat impuls l'octubre i s’han
situat fins i tot per sobre de la mit-
jana del tercer trimestre.

EFEMADRID

El Banc d'Espanya
veu un vigor
notable en
l'economia 

Tous i Rolex inauguren una
nova boutique de la marca de re-
llotges al local dissenyat per Josep
Lluís Sert al número 18 del pas-
seig de Gràcia de Barcelona, una
obertura que consolida la relació
que mantenen des de fa més de
30 anys les dues empreses. 

Segons Tous i Rolex, el nou
concepte d'espai de Rolex, que
arriba a Europa per primera vega-
da, ofereix al visitant la possibilitat
de submergir-se en l'univers de la
marca al llarg de més de 400
m2,en què el client disposarà de
tota la gamma de rellotges Rolex
en un espai de disseny cuidat. 

REDACCIÓMANRESA

Tous i Rolex
inauguren un nou
establiment al
passeig de Gràcia

REDACCIÓMANRESA

n Dijous s’obrirà el termini d’ins-
cripcions als comerços que vul-
guin participar al 49è Concurs
d’Aparadors de Nadal de Manre-
sa, que organitza la Cambra de
Comerç. La inscripció és gratuïta
i s’ha de fer a les oficines de la
Cambra, al telèfon 93 872 42 22 o
al correu jmonge@cambramanre-
sa.org. Com en les darreres edi-

cions, enguany es concediran
premis en dues categories. D’una
banda el premi del jurat, en què hi
haurà tres premis de 250, 50 i 50
euros; i el del públic, que serà es-
collit mitjançant votacions elec-
tròniques populars. En aquesta
categoria els premis seran de 150,
50 i 50 euros. Les votacions popu-
lars s’obriran el dia 12 de desem-
bre. Les persones que vulguin vo-

tar podran fer-ho accedint a un
enllaç que hi haurà al web de la
Cambra o bé llegint amb el mòbil
el codi QR que mostraran els apa-
radors participants. Només es po-
drà emetre un vot per dispositiu.
L’acte de lliurament de premis es
farà el dijous 22 de desembre i els
comerços participants hauran de
mantenir l’aparador exposat al-
menys fins al 26 de desembre. 

Dijous s’obre el termini d’inscripcions
al concurs d’aparadors de Manresa

ARXIU/CARLES BLAYA

La llibreria Papasseit va ser una de les guanyadores l’any passat

L’associació creu que «no es
pot esperar que es prenguin
altres decisions» per reduir el
trànsit a la carretera

ARXIU/SALVDOR REDÓ

Vista general del polígon de Bufalvent de Manresa

comunicacio@catpress.cat - 30/11/2016 08:00 - 178.23.208.155





El president de la Cambra de
Comerç de Manresa, Pere Casals,
demana que la Generalitat s’afa-
nyi a tenir a punt l’esperada Llei
de Cambres, que, entre d’altres, ha
de regular al detall les funcions
pròpies d’aquests organismes, ha
de fixar el seu finançament i ha de
precisar el model de governança
interna. Les cambres catalanes i
espanyoles estan a l’espera d’un
marc jurídic específic des que el
2010 el govern Zapatero capgirés
el model de finançament
d’aquests ens i que el 2014 el go-
vern del PP aprovés la llei bàsica
de cambres que encara ha de ser
refeta per les comunitats autòno-
mes. Aquestes han de definir les
funcions, el sistema electoral, la
distribució, el nombre de cam-
bres i la seva representativitat. En
principi, la reforma completa del
marc legal hauria d’haver estat a
punt al començament del 2015,
però a Catalunya tot el que hi ha
damunt la taula és un avantpro-
jecte de llei que, a més, no satisfà
en absolut les cambres catalanes.

El 31 d’octubre passat, el Con-
sell General de Cambres de Cata-
lunya va emetre un comunicat en
què considerava que el text que
està elaborant el departament
d’Empresa i Coneixement «no té
en compte la realitat del teixit em-
presarial català ni les diferents re-
alitats territorials i camerals de
Catalunya». Segons aquests orga-
nismes, la llei que prepara la Ge-
neralitat «no aporta cap millora
destacable per a les 13 cambres
existents a Catalunya», i li retreu,

entre altres qüestions, que no
plantegi millores en els ingressos
respecte de la llei bàsica (estatal);
que no transposi les funcions que
les comunitats poden transposar
descrites a la llei bàsica ni n’ator-
gui de noves; i que substitueixi el
Consell General de Cambres per

una Cambra General de Catalu-
nya en què les cambres passarien
a tenir un paper testimonial i la
seva governança quedaria en
mans de les grans empreses. Tan-
mateix, Pere Casals matisa la crí-
tica, recorda que «estem en fase
de negociació» i espera que
aquesta arribi a bon port. 

Les modificacions del marc le-
gal cameral iniciades fa sis anys
han provocat, per exemple, que
els organismes deixessin de fi-
nançar-se principalment per les
quotes obligatòries d’empreses,
que en el cas de la Cambra de
Manresa suposaven, el 2010, el
68% del seu pressupost, que lla-
vors vorejava el milió d’euros. En
l’actualitat, les cambres s’han de

finançar en base als serveis pri-
vats oferts i als encàrrecs de l’ad-
ministració (inserció laboral, co-
merç i internacionalització, entre
d’altres), mentre que les quotes de
les empreses, que ja són voluntà-
ries, suposen només el 10%. Avui,
el pressupost de la Cambra de
Manresa és d’uns 600.000 euros,
el 40% menys que sis anys enrere.

A més, la manca d’una llei ca-
talana de cambres evita que es
puguin renovar els seus òrgans de
govern. Pere Casals, que és presi-
dent electe des del 2010, hauria
d’haver sotmès el seu càrrec a vo-
tació fa dos anys i mig. 

«Estem vivint un període molt
dur; és com si ens estiguessin dei-
xar morint d’inanició», diu Casals,
que, amb tot, assegura que «no te-
nim preocupació, però el que de-
manem és que es negocïi ara la
nova llei». Un text, diu Casals,
«que a hores d’ara concreta
menys aspectes que la llei espa-
nyola», fet que, diu el president
manresà, «jo interpreto com un
descuit que s’ha de negociar». 

Un aspecte polèmic de l’avant-
projecte de la Generalitat és la
creació de la Cambra de Catalu-
nya, que podria restar interlocu-
ció a les cambres territorials.
L’apuntada Cambra General de
Catalunya sembla dissenyada,
diu Casals, a imatge de la Cambra
d’Espanya, on el pes el duen les
grans empreses i el govern cen-
tral. Les cambres catalanes dema-
nen tenir més dels 13 represen-
tants (sobre 60) que en principi els
atorga l’avantprojecte als òrgans
de govern de la Cambra General.

CARLES BLAYA MANRESA

La Cambra de Manresa reclama més
celeritat en la nova llei de cambres
Els ens camerals esperen fa sis anys el text legal que els defineixi el finançament i la governança
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Dissabte arrenca a Espinelves
la 36a edició de la Fira de l'Avet.
Els carrers del poble acolliran
una vuitantena de parades
durant deu dies. D'aquestes,
nou seran d'avets i s'espera
vendre uns 3.000 exemplars.

3.000
ELS AVETS QUE ES
PREVEU VENDRE A

ESPINELVES

L’ESDEVENIMENTEL SECTORLA XIFRA

Marcadors

 La 19a edició del 080
Barcelona Fashion, que es farà
del 30 de gener al 3 de febrer,
permetrà que els dissenyadors
puguin comercialitzar en el
mateix moment les peces
exposades 

080
ELS EXPOSITORS
PODRAN VENDRE

IN SITU

 La Federació Catalana
d'Associacions d'Activitats de
Restauració i Musicals preveu
facturar aquest Nadal el 10%
menys que l'any passat per la
coincidència de les nits de
Nadal i Cap d'Any en dissabte. 

Oci
LA FACTURACIÓ PODRIA
BAIXAR EL 10% PER LES

FESTES DE NADAL

EL FUTUR DE LES CAMBRES CATALANES Des que el 2010 el govern Zapatero va dinamitar les quotes obligatòries
que les empreses pagaven a les cambres, aquestes reclamen un nou marc legal que les orienti cap al futur

La nova llei catalana hauria
d’haver estat aprovada fa
gairebé dos anys. i tot el que
hi ha avui és un avantprojecte

Pere Casals: «estem vivint un
període molt dur; és com si
ens estiguessin deixant morir
d’inanició»

La inversió estrangera directa
del Regne Unit a Catalunya gene-
ra un total de 33.366 llocs de tre-
ball a Catalunya, 19.317 dels quals
directes i la resta, indirectes, se-
gons un estudi encarregat per la
Cambra de Comerç Britànica a
Espanya. Aquesta dada forma
part del II Baròmetre sobre el cli-
ma i les perspectives de la inversió
britànica a Espanya, presentat
ahir a Barcelona en un acte orga-
nitzat pel Banc Sabadell.

El baròmetre també analitza el
repartiment per comunitats de la
inversió britànica en el període de
recuperació econòmica, és a dir,
des del 2013, i conclou que des
d'aquell any fins al primer semes-
tre del 2016 Catalunya ha estat la
tercera comunitat que més inver-
sió britànica ha captat, darrere de
la Comunitat de Madrid i del País
Basc. En concret, Catalunya ha re-
but 546 milions d'euros en
aquests tres anys i mig, per 3.258
milions de la Comunitat de Ma-
drid i 828 milions del País Basc.

El baròmetre revela que la in-
versió britànica, que s'havia anat
reduint des del 2013 a Catalunya,
ha repuntat en el primer semestre
del 2016, en sumar 54 milions, el
34% més que en el mateix període
de l'any passat. L’estudi conclou
que la inversió augmenta malgrat
la dificultat per formar govern a
Espanya o el Brexit.

EFE BARCELONA

La inversió
britànica genera
33.000 llocs de
treball a
Catalunya

El nombre de turistes estran-
gers que van visitar Catalunya
l'octubre va augmentar el 2,61%
en relació amb el mateix mes de
l'any passat, segons les dades de
l'enquesta de Moviments Turís-
tics a les Fronteres (Frontur) que
publica l’Institut Nacional d'Esta-
dística (INE). El creixement del
2,61% registrat l'octubre és lleuge-
rament superior al 2,23% que es
va registrar l'octubre de l'any pas-
sat i que va ser el primer mes de la
sèrie d'aquesta estadística que
publica l'INE. En el conjunt de
l'estat, el nombre de turistes es-
trangers va augmentar l'octubre el
10,97%. 

ACN BARCELONA

El nombre de
turistes estrangers
a Catalunya creix
el 2,6% en un any

L'OPEP va acordar ahir a Viena
reduir la seva producció de cru
fins a 32,5 milions de barrils diaris
(mbd) a partir de l'1 de gener del
2017, el que suposa retirar 1,2
mbd respecte al nivell de bomba-
ment de l'octubre passat. Aquesta
és la primera retallada en la pro-
ducció en vuit anys. El mercat va

respondre amb alces de preu del
8,63% del barril de Brent, de refe-
rència a Europa.

«Hem arribat a un acord» per
retallar fins a 32,5 mbd, va dir a la
premsa el ministre de Petroli de
l'Aràbia Saudita, Jalid Al-Falih,
després de concloure la 171 con-
ferència ministerial de l'OPEP.
«Estem extremadament contents.

Aquest és l'acord que estàvem
buscant. Porta estabilitat de tor-
nada al mercat i treu volatilitat.
Donarà ímpetu perquè els fluxos
d'inversió arribin a un nivell salu-
dable al mercat», va explicar el mi-
nistre saudita. Al-Falih va dir que
l’acord se sustenta «en una àmplia
participació, essencialment de
tots els països de l'OPEP amb tres

excepcions (Indonèsia, Nigèria i
Líbia), així com països no OPEP,
que contribuiran amb 600.000
barrils al dia de reducció de pro-
ducció el 2017». A la reunió d'ahir
es va decidir la suspensió tempo-
ral d'Indonèsia com a membre de
l'OPEP, ja que aquest país va ma-
nifestar la seva incapacitat de su-
mar-se a la política de retallada.

EFE VIENA

L'OPEP redueix la seva producció de cru per
primer cop en vuit anys i el mercat es dispara

CARLES BLAYA

Pere Casals, al seu despatx de la Cambra de Comerç de Manresa
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Els empresaris presenten una
al·legació  a l'Ajuntament contra la
pujada d'impostos
Creuen que no és el moment oportú i lamenten que el govern municipal
solucioni els seus problemes de liquiditat augmentant la pressió fiscal

El president de la Cambra, Pere Casals, amb representants de les associacions d'empresaris de la ciutat |
Estefania Escolà

El sector empresarial manresà s'ha plantat i ha presentat una al·legació conjunta en contra de la
pujada d'impostos de les ordenances fiscals. En concret, es queixen de l'increment previst a
l'impost d'activitats econòmiques -que és d'entre el 15 i el 20%-, els guals -d'entre el 50 i el 100%-
, i en el canvi de bonificacions per a les llicències d'obres de construcció al centre històric. El
president de la Cambra de Comerç de Manresa, Pere Casals, ha assegurat que, malgrat que el
territori viu una tímida recuperació econòmica, "ara no és el moment oportú per fer aquest
increment". En aquest sentit, lamenten que el govern municipal "solucioni els seus problemes de
liquiditat augmentant la pressió fiscal". Els empresaris no demanen "l'immobilisme" dels impostos,
però sí que l'increment es faci de manera progressiva.

Els empresaris admeten que s'han quedat "estorats" després de llegir "la lletra petita" de les
ordenances fiscals. En concret, la pujada afecta l'impost sobre les activitats empresarials, els
guals, i les bonificacions per a la construcció d'obres al nucli antic.

Pel que fa a l'impost sobre les activitats empresarials, l'Ajuntament l'ha decidit incrementar entre
un 15 i un 20%. Es tracta d'una taxa que només paguen les empreses que facturen més d'1
MEUR l'any. 
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Per altra banda, el govern municipal també ha decidit crear un coeficient nou que afecta les
taxes per guals entre un 50 i un 100% en funció de l'activitat de l'empresa o la seva ubicació. 

Per últim, els empresaris també lamenten que s'hagi reduït la bonificació per a la taxa de
llicències d'obres de construcció en el nucli antic de la ciutat. Segons han explicat, la bonificació -
que fins ara era del 90%- només es mantindrà en cas que es vulgui fer una rehabilitació integral,
però per a petites rehabilitacions es reduirà fins al 60%. 

La pujada, de manera progressiva

El sector empresarial considera que ara no és el moment oportú per fer aquesta pujada
d'impostos i, per això, han presentat una al·legació conjunta amb la voluntat d'obrir el diàleg amb
l'Ajuntament i aconseguir que l'increment sigui de manera progressiva. 

Els empresaris es queixen que el govern municipal vulgui solucionar els seus problemes de
liquiditat incrementant la pressió fiscal sobre les empreses. "No entenem que els qui estem
generant activitat econòmica i creant llocs de treball, ens haguem de trobar aquest tipus de
sorpreses", ha lamentat Casals. 
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aJ maNrEsa

El PREMI SÈQUIA als hereus de 
l’esperit dels manresans del segle XIV 
vol reconèixer persones i institucions 
vinculades a la Ciutat que destaquin 
per la seva actitud compromesa amb 
el benestar col·lectiu i per la seva 
capacitat per sobreposar-se davant 
de l’adversitat. En defi nitiva, que 
visquin i hagin fet propi l’esperit que va 
permetre la construcció de la Sèquia.

Sense ser un requisit indispensable 
es valoraran de manera especial les 
candidatures que contribueixin a 
posar de relleu el treball i les actituds 
de persones o institucions que 
actuen des de l’anonimat i/o són poc 
conegudes.
El premi té dues categories:
• PREMI SÈQUIA a persones físiques
• PREMI SÈQUIA a institucions, 
col·lectius, empreses o grups.

Les associacions, institucions 
i empreses manresanes poden 
presentar candidatures al premi, 
tant en la modalitat individual com 
col·lectiva, abans del 31 de desembre 
de 2016.

MÉS INFORMACIÓ I PRESENTACIÓ
DE CANDIDATURES:

Fundació Universitària del Bages
Avinguda Universitària, 4-6
08242 Manresa
T. 93 877 41 79
www.umanresa.cat/premi-sequia
festesdelallum@umanresa.cat

AVUI, COM AL SEGLE XIV, 
L’ACTITUD MARCA 
LA DIFERÈNCIA

PREMI SÈQUIA

El president de PDECat, Artur Mas, i el president del Grup taelus, Ferran Debant, amb els convidats al 
programa ‘Anem per feina’ que va ser conduït pel President de la Cambra de Comerç, Pere Casals

JOrDi biEL

Artur Mas parla del futur 
de l’economia a Taronja TV

redacció
Manresa

nnn L’expresident de la Generali-
tat de Catalunya, Artur Mas i actu-
al president del Partit Demòcrata 
europeu català, ha estat el convi-
dat del programa ‘Anem per feina’ 
de Canal Taronja TV. Artur Mas va 
ser rebut a les instal·lacions de Ca-
nal Taronja pel president del Grup 
Taelus, Ferran    Debant.  Mas va 
compartir la tertúlia que es va en-

registrar i va presentar l’empresa-
ri i President de la Cambra de Co-
merç de Manresa, Pere Casals, i on 
hi van prendre part diferents con-
vidats com Esteve Pintó, president 
de la PIMEC, Francesc Santasusa-
na, president CTM, Gemma Roma-
ní, presidenta del Grup Renerbio, 
Emili Rousaud, president de Fac-
tor Energia, i Enric Casas, director 
d’Skis Rossignol. En el decurs del 
programa es va posar sobre la taula 
el futur en el món econòmic i indus-

trial, la competitivitat empresarial, 
es va refl exionar sobre l’actual es-
tructura empresària catalana amb 
les seves fortaleses i debilitats i l’ex-
portació i importació en les empre-
ses del país en els diferents sectors. 
 Després de l’enregistrament, els 
tertulians i Artur Mas, acompanyat 
de la seva esposa, Helena Rakòsnik, 
es van traslladar al Restaurant Gol-
den de Manresa on van compartir 
taula amb una cinquantena d’em-
presaris de la Catalunya Central. n

Millorar la qualitat 
de l’alimentació 
triturada, a Alícia

nnn Plats triturats però que man-
tenen els sabors, amb color, aro-
mes i formes agradables. Aquest és 
l’objectiu que persegueix la ‘Guia 
pràctica de gastronomia triturada’, 
que ha publicat la Fundació Alícia 
amb el suport de l’Agència de Salut 
Pública i de la Fundació Catalunya-
La Pedrera. La guia està disponible 
al portal web de la Fundació Alícia 
(www.alicia.cat) i és gratuïta. Busca 
ajudar les persones que, ja sigui per 
edat o altres patologies, necessiten 
adaptar la textura de l’alimentació. 
L’objectiu és afavorir la dieta de qui 
no pot mastegar bé o té alguna di-
fi cultat per empassar.
Adreçada a totes les persones amb 

aquesta problemàtica, les seves fa-
mílies i cuidadors, és un document 
pràctic, fàcil i proper. Vol ajudar 
l’usuari a redescobrir sabors que 
fa temps que no ha pogut tastar, 
per la qual cosa posa de rellevàn-
cia aspectes com el gust, l’aroma i 
l’aspecte visual.
La guia té en compte també la im-
portància de seguir una alimenta-
ció equilibrada, tot i la modifi cació 
de la textura. Explica com garan-
tir l’aportació de proteïnes, moltes 
vegades insufi cients en aquest ti-
pus de dietes, així com altres nutri-
ents imprescindibles. A més, sugge-
reix una dieta sostenible i prioritza 
l’ús de productes de proximitat i de 
temporada però, alhora, econòmi-
cament assequibles amb un valor 
nutricional alt. n

redacció
Manresa

Trànsit recupera els 
cons a la C-55 per fer 
més fl uïd el trànsit

nnn Des de diumenge 20 de novem-
bre, Trànsit  va tornat a instal·lar  
cons  a la carretera C-55 en direc-
ció sud, entre Manresa i Castellgalí.
Els cons, que abans de la construc-
ció de les mitgeres de l’estil New 
Jersey  ja eren habituals els caps de 
setmana per facilitar l’operació tor-
nada de la muntanya a l’àrea me-
tropolitana, es van deixar d’instal-
lar, ja que són molt pocs els trams 
que han quedat amb carril lent.

El dia 20, Trànsit va fer la prova i, 
des d’aquell dia, tots els festius al 
vespre es repeteix l’operació,  i es 
posen cons  a l’alçada del barri dels 
Comtals de Manresa. 
D’aquesta manera es preveu des-
congestionar el tap que es produïa 
un cop fi nalitzats els 700 metres  de 
carril ràpid estrenat després de les 
obres que s’hi van fer. 
Abans que es fessin les obres ja hi 
havia un tram de doble carril, però 
en aquell cas incloïa un carril des-
tinat per al trànsit lent, de gairebé 
dos quilòmetres de longitud. n

redacció
Manresa

FunDAcIó ALIcIA













Regió7DIVENDRES, 2 DE DESEMBRE DEL 20166

SOCIETATMANRESA

Les ordenances fiscals de
l’Ajuntament de Manresa per al
2017 van ser aprovades en el ple
municipal del mes d’octubre sen-
se cap oposició significativa. Ahir,
representants del teixit econòmic
van fer públic el seu malestar per-
què asseguren que en el període
d’exposició pública s’han adonat
de l’existència de «greus incre-
ments» en impostos i taxes.

Centren la seva preocupació en
el nou IAE, del qual diuen que ge-
nerarà increments d’entre el 15 i
el 20%; en els guals, que diuen que
pujaran entre el 50 i el 100% i en
les restriccions per accedir a bo-
nificacions per la realització
d’obres al Centre Històric.

Per tot plegat, la Cambra de Co-
merç de Manresa, la Taula de la
Construcció i les associacions de
polígons industrials de Manresa
(Bufalvent, Els Dolors, Els Tru-
llols, Pont Nou i Els Comtals) han
presentat al·legacions conjuntes
a la proposta d’ordenances fiscals
per a l’any 2017, perquè conside-
ren que no donen el suport neces-
sari a l’activitat econòmica, que es
troba en ple procés de recupera-
ció després de la crisi.

El president de la Cambra, Pere
Casals, va obrir la roda de premsa
convocada afirmant que «estem
una mica astorats i, en certa ma-
nera, indignats amb coses que
hem descobert en les ordenances
fiscals per al 2017». Segons Casals,

quan van rebre la informació so-
bre els impostos i taxes d’aplicació
per a l’any que ve a Manresa,
«semblava que hi havia d’haver
un esforç de contenció, que no hi
hauria pràcticament puges i el
que pujaria seria l’IPC i poca cosa
més».

El que ha passat és que «quan
mires la lletra menuda hem vist
que hi havia una sèrie de taxes i

impostos que tenen uns incre-
ments molt més importants del
que nosaltres ens esperàvem».

Critiquen l’enduriment de les
condicions per accedir a bonifi-
cacions per a la rehabilitació
d’edificis al Centre Històric. A la
vegada, demanen mantenir les
que ja existien l’any 2016 per a la
resta de zones de la ciutat. En
aquest sentit, les entitats creuen
que les bonificacions que es van
introduir a les ordenances del
2016 experimenten un important
retrocés en la nova proposta sense
que s’hagi complert el seu objec-
tiu de reactivar tant el Centre His-
tòric com la resta de la ciutat. 

Pel que fa a l’Impost d’Activitats
Econòmiques, pensen que es
contradiu amb els plans estratè-
gics per dinamitzar l’activitat eco-
nòmica. Pel que fa fa a la taxa de
guals creuen que perjudica tant a
indústries i aparcaments de grans
comerços als polígons de la ciutat
com a aparcaments de rotació i
petits negocis d’instal·lacions, re-
paracions o serveis al nucli urbà.

FRANCESC GALINDO MANRESA

Empresaris i Cambra denuncien «greus
increments» d’impostos i taxes municipals
Representants de les associacions dels polígons industrials, el sector de la construcció i la Cambra de Comerç i Indústria
presenten una al·legació conjunta Es mostren «indignats» amb l’IAE i els guals, i la pèrdua de bonificacions d’obres 

CRÍTIQUES A L’INCREMENT DE LES ORDENANCES FISCALS La Cambra de Comerç de Manresa, la Taula de la Construcció i les associacions de
polígons industrials de Manresa (Bufalvent, Els Dolors, Els Trullols, Pont Nou i Els Comtals) han presentat al·legacions conjuntes

FRANCESC GALINDO

Montse Ambrós, Pere Casals, Sebastià Catllà, Rosaura Querol i Josep Alías, ahir durant la roda de premsa

Malestar entre
els emprenedors
 Els empresaris i represen-
tants de les associacions
empresarials van advertir
que han tingut paciència da-
vant les restriccions en in-
versions de millora a l’espai
públic i que l’augment de la
pressió fiscal hauria de te-
nir, com a mínim, contrapar-
tides visibles.

Critiquen que els increments
tributaris s’hagin aplicat 
de manera sobtada i no
progressivament

«Estem una mica astorats i,
en certa manera, indignats
amb coses que hem descobert
en les ordenances fiscals»

REDACCIÓ MANRESA

En la presentació de les orde-
nances fiscals de l’Ajuntament de
Manresa per a l’any vinent va
anunciar la previsió d’ingressar
uns 700.000 euros més en impos-
tos i taxes el 2017 en relació amb
el 2016.

D’aquesta quantitat, el regidor
d’Hisenda, Josep Maria Sala, va
detallar que 250.000 euros corres-
pondrien a l’augment d'ingressos

previstos de l’Impost d’Activitats
Econòmiques, i entre 150.000 i
180.000 euros, a la crescuda dels
ingressos per la via de  la taxa de
guals fruit de la regularització que
se n’ha fet.

També es va explicar que l’aug-
ment general proposat de l’1%
afectaria alguns impostos i taxes,
com ara l’Impost de Construc-
cions, Instal·lacions i Obres
(ICIO), que incrementa el tipus
impositiu del 3,88% (l’any passat
era del 3,84%). 

A més a més, es va dir que es
modificava el sistema de bonifi-
cacions per obres i reformes. De
manera que al Centre Històric es
mantindrà el 95% de bonificació
per reforma de façanes i cobertes,

i aquestes bonificacions seran del
60% per a qualsevol tipus d’obres
interiors (no només reformes). A
la resta de la ciutat, es bonificarà
amb el 50% la reforma de façanes
i cobertes.

El govern va argumentar que
tot plegat es tractava d’un lleu in-
crement general dels impostos
que recapta l’Ajuntament per a
l’any vinent amb l'objectiu de
mantenir el nivell de prestacions
en els serveis municipals.

El punt de vista de la Cambra,
la Taula de la Construccions i les
associacions d’empresaris dels
polígons és que la incipient recu-
peració econòmica necessita més
que mai totes les mesures d’in-
centivació per consolidar-se.

El govern va calcular que es
recaptarien 250.000 euros
més en IAE i fins a 180.000
euros més pels guals

L’Ajuntament va anunciar que ingressaria
700.000 euros més en tributs el 2017
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Un xoc frontal entre dues
furgonetes a l’eix diagonal
(C-37) va provocar la mort
dels dos conductors. L’ac-
cident es va produir a les
sis del matí, al punt quilo-
mètric 91, al terme de
Manresa però a tocar de
Sant Salvador de Guardio-
la i enmig del viaducte que
creua el paratge del Sua-
nya, en un moment en què
hi havia poca visibilitat a
causa de la boira, que era
molt densa. Les dues vícti-
mes són una veïna de Sant
Fruitós de Bages de 47
anys, Pilar Pintó Serra, i
un home de nacionalitat
búlgara. Els dos ocupants
van morir a l’instant. Els
bombers van excarcerar
els cossos ja sense vida.

La intensa boira –que
segons va dir ahir el conse-
ller Jordi Jané és la princi-
pal causa de l’accident– va
provocar que, just després
del xoc de les dues furgo-
netes, dos vehicles més
que viatjaven en sentit
Igualada també col·lidis-
sin. Un dels vehicles era
una altra furgoneta, el
conductor de la qual no es
va fer lesions, i l’altre, un
turisme, ocupat per una
persona que es va fer feri-
des lleus i va ser trasllada-
da a l’hospital de Manresa.

La carretera va estar ta-
llada en tots dos sentits de

la marxa fins a les 11.50 h.
En sentit nord, els cotxes
es van haver de desviar per
l’interior de Sant Salva-
dor. En sentit sud, no es va
poder accedir a la C-37 per
l’accés de l’eix transversal.
Durant tot el matí hi va
haver col·lapses en carre-
teres secundàries, com
ara la que travessa el barri
manresà del Xup.

Arran del sinistre es
van activar nou patrulles
dels Mossos, quatre dota-
cions dels Bombers de la
Generalitat i tres unitats
del Sistema d’Emergèn-
cies Mèdiques. ■

Carmina Oliveras / TLB
MANRESA

Dos morts a l’eix diagonal
per un xoc causat per la
boira, a Sant Salvador
a Les víctimes són una veïna de Sant Fruitós de Bages de 47 anys i un home de
nacionalitat búlgara a En l’accident s’hi van veure implicats quatre vehicles

Un operari retirant una de les furgonetes, ahir, en un matí marcat per la intensa boira ■ ACN

El conseller de Territori i Sos-
tenibilitat, Josep Rull, va
anunciar ahir que al gener en-
trarà en vigor el nou decret
que permetrà ampliar les bo-
nificacions a la C-16. Es tracta
dels descomptes que s’hau-
rien d’haver començat a apli-
car al setembre –els que per-
metran que els veïns de Sa-
llent i del Berguedà també
se’n puguin beneficiar–, però
que van quedar congelats
perquè Autema hi va recórrer
en contra. Ahir, Rull hi va tor-

nar a posar data i va afirmar
que facilitaran el transvasa-
ment de vehicles de la C-55
–amb 36.000 vehicles dia-
ris– a la C-16, per on en pas-
sen 14.000 tot i que té una
capacitat per a 60.000. El
conseller també va anunciar
que el 19 de desembre hi hau-
rà una altra reunió amb els al-
caldes per revisar el protocol
d’aixecament de barreres de
la C-16 en cas d’accident a la
C-55, que no ha estat efectiu
en els darrers incidents.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Els descomptes a la C-16, al gener

A Santpedor s’ha consti-
tuït un nou grup que, sota
el nom de Plataforma Ani-
malista de Santpedor
(PAS), ha iniciat una cam-
panya per posar fi a l’acte
de les vaquetes que el mu-
nicipi celebra per la festa
major. Segons va explicar

ahir el col·lectiu, “la llei de
protecció animal afirma
que els animals són éssers
vius dotats de sensibilitat
física i psíquica i, per tant,
ningú els ha de provocar
sofriment o maltracta-
ment ni causar-los estats
d’ansietat o por”. En
aquesta línia, van afirmar
que les vaquetes “són un
acte anacrònic i cruel, im-

propi d’una societat mo-
derna”, i demanen que “els
8.500 euros que costa l’ac-
te” es destinin a accions
socials o a propostes èti-
ques de diversió”.

L’alcalde de Santpedor,
Xavier Codina, va dir ahir
que la seva sensació és que
“no hi ha debat” i que mai
ningú l’ha anat a veure per
parlar-li sobre el tema. Va

afegir que és l’acte més
multitudinari de la festa i
va recordar que, “malgrat
les vaquetes no són corre-
bous, apliquem la llei de
correbous perquè l’animal
tingui el menor estrès pos-
sible”. I hi va afegir: “La llei
és estricta i l’apliquem al
peu de la lletra: està prohi-
bit tocar l’animal; si ho fas,
et fan fora de la plaça.” ■

Un grup de Santpedor vol posar fi
a les vaquetes de la festa major
Carmina Oliveras / TLB
SANTPEDOR

Un noi salta sobre una vaqueta en una edició anterior de la
festa major de Santpedor ■ PAS

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El Teatre Auditori Agustí Soler
i Mas de Navarcles serà l’espai
que a partir d’ara podran fer
servir els navarclins per fer
cerimònies d’enterraments ci-
vils. La proposta, presentada
per la CUP en l’últim ple, va
ser aprovada amb el vot a fa-
vor de tots els regidors excep-
te el d’una regidora de CDC,
que es va abstenir. La iniciati-
va preveu fer una adaptació
de la normativa del teatre per-
què hi puguin tenir lloc ceri-

MANRESA

L’estació de tren
no té ningú que hi
vengui els bitllets

Des de dimecres, l’estació de
tren de Manlleu no té ningú
que s’encarregui de la venda
de bitllets, que només es po-
den comprar mitjançant una
màquina expenedora que tan
sols admet targetes de crèdit
com a mitjà de pagament.
Ahir, Adif va posar-hi una per-
sona per ajudar els usuaris
(entre les sis del matí i les deu
de la nit) a treure el bitllet
mentre el bar continuï tancat,
segons va informar el perso-
nal d’Adif. El grup Perquè No
ens Fotin el Tren lamenta la
deixadesa de l’R3. ■ A.A.

MANLLEU

L’empresariat, en
contra de les
noves ordenances

L’auditori serà el marc
d’enterraments civils

La Cambra de Comerç, la
Taula de la Construcció i les
associacions de polígons in-
dustrials (Bufalvent, Els Do-
lors, Els Trullols, Pont Nou i Els
Comtals) han presentat al·le-
gacions a les noves ordenan-
ces de Manresa. Diuen que no
donen el suport necessari a
l’activitat econòmica, que es
troba en ple procés de recu-
peració després de la crisi.
Afirmen que es proposa un in-
crement dels coeficients de
l’IAE que suposarà que les
empreses hagin de pagar en-
tre un 15 i un 20% més. ■ TLB

NAVARCLES

mònies d’enterrament civil, ai-
xí com una taxa idèntica a la
que cobra l’església per a l’ús
de l’espai. La proposta també
inclou fer difusió de la nova
possibilitat entre la ciutadania
i a l’emplaçament d’Àltima, la
funerària que gestiona el ta-
natori. El ple també va acor-
dar elaborar un petit guió per
fer cerimònies laiques, per-
què, com que és un fenomen
força minoritari, no hi ha un ri-
tual establert. ■ C. OLIVERAS

L’auditori Agustí Soler i Mas està situat en un complex que
inclou la biblioteca i l’escola de música ■ C.O.





Manresa és una ciu-
tat pausada. Vegin
com a exemple el
cas de les orde-

nances fiscals criticades pels
empresaris. Les ordenances (els
impostos, taxes i preus públics
de l’Ajuntament) es van aprovar
en ple municipal el mes d’octu-
bre. Això vol dir que el projecte
era ja abans a les mans dels
grups municipals, que se’l deu-
rien llegir (suposo). Es van tra-
mitar sense problemes i es van
aprovar sense gaire oposició. Tot
seguit es van sotmetre al tràmit
legal obligatori d’exposició pú-
blica. I ara, al mes de desembre,
la Cambra de Comerç i algunes
associacions empresarials es
mostren «indignades» per al-
guns dels increments d’impos-
tos i taxes, i anuncien la presen-
tació d’una al·legació. 

Hem viscut un mes i mig en el
convenciment que les ordenan-
ces gaudien d’una acceptació
general, i resulta que no. Però el

descontent apareix quan ja ens
havíem oblidat del tema i donà-
vem la cosa per feta. Per què
han trigat sis setmanes a quei-
xar-se? Es veu que els incre-
ments que els preocupen for-
men part de la lletra menuda,
com agulles en el paller dels ar-
ticles i apartats del document.
No devia formar part de la selec-
ció de decisions que el govern
municipal va presentar als grups
municipals i als ciutadans. Per
això no se n’han adonat fins que
no han sotmès tot l’articulat a
l’examen de la pinta fina. I lla-
vors, en passar-lo pel sedàs dels
forats petits, han quedat a la vis-
ta aquestes pedretes empipado-
res, i com que les troben empi-
padores, s’han empipat. Coses
relacionades amb l’Impost d’Ac-

tivitats Econòmiques (del qual
estan exemptes la majoria d’em-
preses perquè no arriben a la di-
mensió mínima), les reserves
d’aparcament i les bonificacions
per obres al centre històric. Res
que afecti la majoria de ciuta-
dans, que bàsicament paguem
IBI, taxa d’escombraries i impost
de circulació. Però els empresa-
ris sempre ho tenen més com-
plicat.

Si hi ha voluntat, segur que es
posaran d’acord, però el millor
hauria estat no arribar a aquest
punt. Trobar cigrons inesperats
a la lletra menuda d’unes orde-
nances que t’han venut com a
planeres i moderades no és un
plat de gust per a ningú. Si els
empresaris tenen raó, hauria es-
tat bo que des de l’Ajuntament
haguessin vist a venir el males-
tar i els ho haguessin explicat
abans, amb detall. Segur que te-
nen raons per fer-ho com ho
han fet, i no es perd res a expli-
car-les a l’avançada. 

Opinió
EDITORIAL

CINEMA AMB
DINERS PÚBLICS

El cinema va néixer com un entreteniment per a les masses i ha
anat esdevenint un llenguatge més de la creativitat i la cultura.
Arribada l’edat de maduresa del mitjà, la producció i l’exhibi-

ció de cinema han hagut d’afrontar un canvi tecnològic i de costums
que ha posat el sector contra les cordes. L’arribada d’Internet i de la
pirateria ha estat un cop demolidor tant per a la producció com per a
l’exhibició, impacte que a Catalunya i a Espanya s’ha vist agreujat per
l’efecte persistent de la crisi econòmica, que ha castigat la capacitat
adquisitiva de les classes mitjanes i mitjanes-baixes que han estat
tradicionalment el principal mercat del sector.

La principal conseqüència de tot plegat ha estat que ciutats mitja-
nes que antany havien arribat a tenir mitja dotzena de sales han vist
amb sorpresa com anaven desapareixent una darrere l’altra fins que
no en quedava cap. Això és exactament el que va passar a Berga i a
Igualada. Si a Berga el tancament de les seves dues sales va generar
un intens sentiment de pèrdua, a Igualada va ser encara pitjor: l’or-
gull de la ciutat va sentir una fiblada. Igualada sense cinema. Impos-
sible. Inaudit. Especialment veient que Montbui, un municipi de la
seva perifèria, mantenia una sala activa -si bé en condicions pecu-
liars- i Manresa continuava gaudint d’un potent multisales.

El govern municipal va detectar correctament que la desaparició
del cinema a Igualada és un tema sensible i ha liderat l’habilitació
d’una sala de l’Ateneu com a cinema comercial, descartada una ope-
ració més complexa amb els propietaris de l’antic cinema Kursal.
L’Ateneu es fa càrrec de l’explotació i inverteix 50.000 euros. L’Ajunta-
ment hi aporta 200.000 euros, una quantitat més que respectable
que no va a parar a un equipament de titularitat municipal, sinó a

un espai propietat d’una entitat. I
aquest és el punt en què la feliç no-
tícia que Igualada inaugura avui el
seu nou cinema fa pertinent una
reflexió.

És legítim que es dediqui diner
públic a l’exhibició comercial de
pel·lícules també comercials? No hi
ha cap dubte que l’activitat de fil-

moteca té un alt component cultural i que proporcionar als ciuta-
dans l’oportunitat de veure les grans obres mestres del setè art me-
reix la intervenció institucional. Però és correcte destinar diners pú-
blics a fer possible la projecció del nou lliurament de Star Wars o de
la pròxima seqüela de James Bond? D’una banda, fer tal cosa és po-
sar els impostos dels ciutadans al servei de grans multinacionals que
manufacturen productes d’ínfim interès; d’una altra, les grans pro-
duccions del cinema col·laboren poderosament a la construcció de
la cultura de masses i la iconografia del nostre temps. Què pesa
més? És una pregunta que poden fer-se tots els municipis que, com
Berga, han perdut el cinema i han renunciat a destinar una quantitat
substancial de diners municipals a recuperar-lo. El dilema ens remet
al paper de la cultura en la nostra societat, i a quin tipus d’oci pro-
mouen les institucions. Segurament, els agents culturals d’Igualada
tindrien una pila d’idees per gastar aquests 200.000 euros en activi-
tat autòctona. La solució del dilema no és senzilla. El que sembla
clar és que, en el cas d’Igualada, si no hi ha hagut un debat a fons so-
bre el nus de la qüestió és perquè la decisió del govern de Marc Cas-
tells ha estat ben vista per la resta de forces polítiques i pel conjunt
de la ciutat. Cal confiar que haurà estat un encert.

A TORT I A DRET

Xavier Domènech PERIODISTA uxdomenech@regio7.cat
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«Destinar diners públics a fer
possible la divulgació de grans
produccions comercials aconsella
un cert debat sobre prioritats
en el camp de la cultura»

Han passat sis setmanes entre
que l’Ajuntament de Manresa va
aprovar els nous impostos i que
els empresaris se n’han queixat
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Aprovat un 1% d'increment de les ordenances
fiscals

Regió 7  » Manresa

Cambra i empresaris "indignats" per
les pujades d'impostos i taxes a
Manresa
Presenten una al·legació conjunta contra els increments de la tributació per l'IAE, l'ICIO
i els guals

Francesc Galindo  Manresa  04.12.2016 | 07:35

En una Compareixença conjunta de representants
de la Cambra de Comerç i Indústria, la Taula de la
Construcció i les associacions d'empresaris dels
polígons industrials de Manresa s'ha expressat la
"indignació" d'aquests col·lectius pels increments
d'impostos i taxes que contemplen les ordenances
fiscals municipals del 2017.

Les ordenances fiscals van ser aprovades en el ple
municipal del mes d'octubre i no ha estat fins que
els representants del teixit empresarial de la ciutat
han analitzat detingudament el document, durant el
període d'exposició pública, que han localitzat augments en la tributació per a l'any que ve que
consideren que són contraproduents en aquests moments de lleu represa econòmica i que es
contradiuen amb el missatge de moderació en la recaptació del què ha fet bandera l'Ajuntament de
Manresa.

Posen tres exemples. El primer és sobre l'Impost d'Activitats Econòmiques (IAE), sobre el qual
l'Ajuntament té incidència a l'hora de marcar un coeficient que farà que augmenti entre un 15 i un 20% la
tributació l'any que ve.

El segon afecta a la taxa de guals i que, segons els seus càlculs, pot fer augmentar la tributació entre un
50 i un 100% a totes les empreses i comerços que necessiten reserves d'aparcament per funcionar.

El tercer te afectació sobre les llicències d'obres que s'atorguen al Centre Històric i que en el cas
d'actuacions de rehabilitació podien arribar a tenir una bonificació del 95% que ara passarà en molts
casos al 60%, ja que deixen de considerar-se mereixedores d'aquest ajut intervencions que fins ara sí
que en podien gaudir.

Per aquests tres motius, la Cambra de Comerç i Indústria, la Taula de la Construcció i les associacions
d'empresaris dels polígons industrials de Manresa han presentat una al·legació conjunta que espera
que l'equip de govern de Convergència i Esquerra que comanda l'Ajuntament de Manresa tingui en
consideració.

Els representats del teixit empresarial esperen arribar a acords amb l'Ajuntament perquè els increments
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Els representats del teixit empresarial esperen arribar a acords amb l'Ajuntament perquè els increments
impositius que han detectat siguin progressius i no s'apliquin tots de cop l'any que ve.
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Hasta 5.000€ de ahorro solo hasta el 20 de
diciembre 
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Cartellera de cine

Bages Centre
Consulta les pel·lícules i els horaris
que es projecten a Manresa.

 

Temes relacionats: Associacions d'empresaris Cambra de Comerç Fiscalitat Impostos

Ordenances fiscals Protestes per fiscalitat Taula de la construcció Taxes
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1. Els berguedans tindran descomptes per esquiar

a l´estació de La Molina

2. Almenys 33 morts en l´incendi en un magatzem

de Oakland, Califòrnia

3. Quins ajuntaments de la Catalunya Central

treballaran el 6-D, dia de la Constitució?

4. Renzi dimiteix després de la derrota al

referèndum constitucional d?Itàlia

5. Emotiu funeral per la víctima de l´accident a la C-

37

6. Què diuen les portades en paper d´aquest

dilluns?

7. El Manresa FS referma el seu bon moment i

guanya L?Olleria

8. El PI Puig fa 50 anys amb un homenatge als

expresidents

9. Meritxell Soler continua en bona forma i s

´imposa a la Mitja de Mataró

10. El CAM distingeix Ricard Clemente i Mar Juárez

com a millors atletes de l´entitat
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VERTEBRA · Des del territori
se celebra la comunicació que
genera capacitat de vertebració

DESDOBLAMENT · Molts
agents demanen desdoblar-lo
per desenvolupar el seu potencial

L’eix diagonal,
cinc anys fent
vegueria

L’eix diagonal, a l’altura d’Òdena, a l’Anoia. Cada dia hi passen més de catorze mil vehicles ■ ÒSCAR LÓPEZ

INFRAESTRUCTURES P24-25

EQUIPAMENTS P26

El cinema retorna
a Igualada, gairebé
tres anys després
El president Puigdemont inaugura la
sala de l’Ateneu Igualadí que ha finançat
l’Ajuntament amb 200.000 euros

Canalitzaran les aigües
de la Rasa dels Molins

Berga P27

El govern de la CUP preveu començar
el projecte d’aquí a sis mesos

Treball en equip a l’hospital universitari
per atendre els més vulnerables

Vic P25

Membres de l’UGA de l’hospital de Vic ■ CHV

Consoliden la unitat
geriàtrica d’aguts

Entrevista Joan Roca P27

“Cal una solució definitiva
per a l’institut”

Alcalde de Gurb
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Entrevista a l’alcalde
de Gurb, Joan Roca
(CDC), que reclama
una solució per
a l’institut

“Mai no hem
estirat més
el braç que
la màniga”Catalunya Central

El desembre del 2011 es
van inaugurar els darrers
trams pendents de l’eix
diagonal, els 67 quilòme-
tres que separen la Catalu-
nya Central de la costa,
amb les carreteres C-15
–entre Vilanova i la Gel-
trú, Vilafranca del Pene-
dès i Igualada– i C-37, en-
tre Igualada i Manresa.

L’obertura de l’eix va re-
soldre greuges de comuni-
cació i apropava entre si
les capitals per on passa-
va. Des d’Igualada, l’alcal-

de Marc Castells creu que
l’eix “serveix per vertebrar
el territori i obrir-nos a no-
ves oportunitats”, una opi-
nió que també apunten
des de l’Ajuntament de
Manresa.

El geògraf igualadí Al-
fons Recio afegeix que la
via “vertebra ciutats mit-
janes del país, i la Catalu-
nya Central amb el Pene-
dès”.

14.676 vehicles diaris
La utilització de la via s’ha
anat incrementant al llarg
d’aquests cinc anys. El
2012 feien servir l’eix dia-

gonal 11.199 vehicles al
dia de mitjana. Segons da-
des del Departament de
Territori i Sostenibilitat,
aquest 2016 –fins al mes
d’octubre passat – la mit-
jana diària ha augmentat
fins als 14.676 vehicles. El
percentatge de vehicles
pesants s’ha mantingut al
voltant del 10%.

L’ús, però, és desigual.
Amb les dades d’enguany,
entre Vilanova i la Geltrú i
Vilafranca hi circulen dià-
riament 26.625 vehicles;
entre Vilafranca i Iguala-
da, 15.189; i entre la capi-
tal de l’Anoia i Manresa

circulen de mitjana 9.424
vehicles cada dia.

Noves relacions
El president de la Cambra
de Comerç de Manresa,
Pere Casals, creu que l’eix
ha fet “que les empreses
ara es plantegin agafar
treballadors d’Igualada o
de Vilanova, fet que abans
era impensable, i al revés
també”.

La ciutat també ho no-
ta, diu, en turisme i hosta-
leria: “Quan hi ha fires i es-
deveniments es nota que
ara ve més gent de l’Anoia i
del Penedès.” L’efecte és

similar al que van notar
amb Osona quan es va
obrir la C-25. Casals creu
que, com va passar en el
cas osonenc, l’intercanvi
anirà a més: “Hi ha molt a
fer amb l’Anoia, però sóc
optimista malgrat que els
polítics de l’Anoia se’n vul-
guin anar al Penedès.”

El president de la Unió
Empresarial de l’Anoia,
Blai Paco, admet tenir bo-
nes relacions amb les pa-
tronals penedesenques i
no descarta estendre
aquest treball conjunt cap
al Bages. Paco no és tan
optimista sobre els benefi-

cis de l’eix, perquè creu
que “un aïllament tan
gran com el que teníem no
es resol en cinc anys”. Tot i
això, reconeix que l’eix
“permet veure sinergies”.

Alfons Recio adverteix
que “les infraestructures
no creen creixement eco-
nòmic per si mateixes”, si-
nó que contribueixen a
cristal·litzar el potencial
econòmic, si n’hi ha.

La carretera fa vegueria
En ple procés per desple-
gar el nou àmbit del Pene-
dès, el geògraf Alfons Re-
cio matisa que “l’Anoia

L’eix diagonal celebra
cinc anys “a mitges”
O. López / C. Oliveras
IGUALADA / MANRESA

VERTEBRACIÓ · El territori celebra la facilitat de comunicació, impensable uns anys abans DESDOBLAMENT · Molts
agents consideren que la via no desenvoluparà tot el seu potencial mentre continuï havent-hi trams de doble sentit

L’eix diagonal, al pas per Òdena, on enllaça amb l’autovia A-2 ■ ÒSCAR LÓPEZ
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Una carretera per
trencar esquemes

L’APUNT bat en plena crisi i probablement encara no podem ca-
librar correctament el seu impacte. Però d’entrada ens
ha fet caure esquemes mentals. Teníem carreteres
nefastes que ens havien allunyat malgrat estar molt a
prop. Ara podem fer en poc temps trajectes que fa al-
guns anys eren impensables, fet que ens ha d’obrir
portes per relacionar-nos com el que som, veïns.Òscar López

Hi va haver una època, no gaire llunyana, en què al-
guns botiguers d’Igualada no volien que es fes una bo-
na carretera amb Manresa amb l’argument que la gent
marxaria a la capital del Bages a comprar o a passar
el dia. Mai van pensar que les carreteres són bidirec-
cionals i que ells podrien atraure gent del Bages. Mal-
grat actituds així, tenim l’Eix Diagonal, que ens ha arri-

mai no ha estat ben comu-
nicada amb el Penedès”, i
no dubta a dir que la possi-
bilitat que el centre i el sud
de la comarca s’integrin a
la nova vegueria “no existi-
ria sense aquesta carrete-
ra”.

Deficient per als camions
Pere Casals afegeix que
l’orografia de la C-37 “és
un desastre per al trans-
port de mercaderies. Pràc-
ticament no hi ha carrils
per avançar i la despesa en
combustible és brutal”.

Però les obres i cues a la
C-55 i el transport de ca-
mions d’Iberpotash cap al
port de Vilanova mentre la
seva terminal al de Barce-

lona no estigui operativa
podrien col·lapsar la C-37,
segons Casals.

Sense desdoblar
El geògraf Alfons Recio
troba una “incoherència”
que no tot l’eix sigui auto-
via, tot i que reconeix que
ha de respondre més a una
aposta estratègica que a la
demanda actual. Blai Paco
també reclama el desdo-
blament i denuncia que la
connexió amb l’A-2 està
“absolutament a mitges”.

Territori ja ha avançat
que, com a molt, es podria
ampliar un carril quan hi
hagi possibilitats pressu-
postàries. L’alcalde d’Igua-
lada, que defensava el des-
doblament, admet que
“tot el que sigui una millo-
ra serà benvingut”. ■

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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“La C-37 és un
desastre per al
transport de
mercaderies”
Pere Casals
PRESIDENT DE LA CAMBRA
DE COMERÇ DE MANRESA

“La possibilitat que
l’Anoia s’integri al
Penedès no existiria
sense aquest eix”
Alfons Recio
GEÒGRAF

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Un aïllament tan
gran com el que
teníem no es resol
en cinc anys”
Blai Paco
PRESIDENT DE LA UNIÓ
EMPRESARIAL DE L’ANOIA

enir 85 anys o més, dete-
riorament cognitiu o bé
malalties cròniques avan-
çades. Els pacients que

reuneixen almenys una d’aques-
tes tres condicions quan han
d’ingressar a l’Hospital Universi-
tari de Vic ho fan a la unitat ge-
riàtrica d’aguts (UGA), a la plan-
ta 6.2. Allà atenen, de forma
multidisciplinària i transversal,
els pacients més fràgils, “els que
tenen el dipòsit de salut més
buit”, com diu Jordi Amblàs, ge-
riatre d’aquesta unitat. Encara
que la majoria són hospitalitzats
per infeccions (respiratòries o
d’orina), problemes cardíacs o
respiratoris, fractures de fèmur
i ictus (síndromes geriàtrics a
part), en aquesta unitat mèdica i
quirúrgica no s’organitzen en
funció del diagnòstic sinó de les
necessitats individuals de cada
persona. El pacient, un ésser
únic, “se situa al centre de tot”.

Malgrat que ja fa gairebé vuit
anys que es va posar en marxa
l’UGA, ha sigut aquest any quan
s’ha consolidat. Per aquesta uni-
tat amb vocació docent –dotada
amb vint llits i un equip de tres
metges adjunts (dos geriatres i
un internista), dos metges resi-
dents (a més dels especialistes),
un fisioterapeuta, una dietista,
una infermera d’enllaç i un
equip d’infermers de sis perso-
nes– cada any hi passen un mi-
ler de persones. Una mica més
del 50% tornen a casa, entre el
35% i el 40% es deriven a un hos-
pital de cures intermèdies i un
10% moren. Els professionals sa-
nitaris de l’UGA fan un pla de
cures individualitzat que té com
a objectius “millorar l’atenció al
pacient i la seva experiència, i
prevenir complicacions i síndro-

T

mes geriàtriques associades”,
comenta Sílvia Casas, cap d’uni-
tat de cures de medecina inter-
na i de l’UGA. Tot i que a partir
dels 85 anys hi ha una davallada
funcional, “un dels nostres pro-
pòsits és no fer dependents els
pacients en tot allò que encara
puguin fer”, explica.

Les xifres i les opinions
Els resultats del treball fet a
l’UGA són palpables: en salut
(menys disfàgia, menys confu-
sió, minimització del risc de
complicacions...), en l’experièn-
cia del malalt en la manera de
ser atès (escoltar-los, tenir en
compte la seva opinió, contacte
físic...) i en l’eficiència (estada
mitjana d’ingrés de 5,7 dies,
quan sol ser de 10; un 17,3%
menys de reingressos, i una
mortalitat un 14,5% menor,
comparada amb altres centres).
Més enllà de les xifres, però, els

testimonis. Consol Serra, amb
92 anys i 5 besnéts, encara es-
combra, fa el dinar, es vesteix
sola... “Gràcies a Déu, el cap el
tinc bastant serè”, deia asseguda
en una butaca, a la seva habita-
ció de l’UGA, on estava ingressa-
da la setmana passada. “De tant
en tant se m’inflama el fetge, pe-
rò em diuen que no m’hi troben
gaire res”, afegia amb bon hu-
mor i en presència del seu fill.
“Aquí em tracten molt bé,
aquestes noies són tan amables i
tenen una paciència...” ■

Atenció als
més fràgils
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Salut

SERVEI · L’Hospital Universitari de Vic consolida la unitat geriàtrica
d’aguts per als pacients més vulnerables EFECTE · Es fa un treball en
equip, transversal i personalitzat per al malalt, amb molt bons resultats

Anna Aguilar
VIC

Consol Serra
dimarts passat
estava
ingressada
a l’UGA de
l’Hospital
Universitari de
Vic. ■ A.A.
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L’estada mitjana
d’ingrés a l’UGA és de
5,7 dies, i hi ha un 17,3%
menys de reingressos
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